
    Protokół z posiedzenia komisji
Polityki Społecznej , Zdrowia i Bezpieczeństwa

z  16 listopada 2021 r.               

====================================================================

Tryb zwołania: Komisja  zwołana  przez  Przewodniczącą  Rady Miejskiej,  w związku z planem
pracy komisji
Temat pracy komisji: 
1. Projekt budżetu na 2021 rok
2. Realizacja programów profilaktycznych w 2021 roku 
3. Opiniowanie materiałów sesyjnych.
4. Sprawy różne.
Prowadzący obrady zdalne: Janina Wcisło - przewodnicząca komisji.
Czas trwania posiedzenia: 1:02 (14:15 do 15:17)
Frekwencja Radnych:
Zbigniew Panek
Beata Marcinkowska
Łukasz Wesołowski
Jolanta Ptaś
Barbara Strzelecka

Pozostali Obecni: 
Zbigniew Szaleniec- Burmistrz
Beata Zawiła- Z-ca Burmistrza ds. społecznych
Bogusława Tanhojzer- Skarbnik 
Justyna Lisowska- Z-ca Naczelnika Wydziału Edukacji i Polityki Społecznej
Aneta Jóźwin-Rybska- Dyrektor MOPS

Pozytywnie zaopiniowane projekty: 

Projekt  Nr 124  w sprawie   szczegółowych warunków przyznawania  i ustalania  odpłatności  za
usługi  opiekuńcze  i  specjalistyczne  usługi  opiekuńcze,  z wyłączeniem  specjalistycznych  usług
opiekuńczych dla osób z zaburzeniami psychicznymi oraz szczegółowych warunków częściowego
lub całkowitego zwalniania od opłat, jak również trybu ich pobierania.

Projekt  Nr  126 w  sprawie przyjęcia  "Programu  profilaktyki  zdrowotnej  z  zakresu  szczepień
przeciwko grypie sezonowej jako profilaktyka zachorowań w populacji mieszkańców Czeladzi w
wieku 65 lat i więcej"

Projekt  Nr  127 w  sprawie  przyjęcia  "Gminnego  Programu  Profilaktyki  i Rozwiązywania
Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii dla Miasta Czeladź na rok 2022"



Projekt  Nr 128 w sprawie  uchwalenia  „Programu współpracy Miasta  Czeladź  z organizacjami
pozarządowymi  oraz  podmiotami,  o których  mowa  w art. 3 ust. 3 ustawy  z dnia  24 kwietnia
2003 roku o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie, na rok 2022”

J.Wcisło- Witam na posiedzeniu Komisji Polityki Społecznej, Zdrowia i Bezpieczeństwa. Jest z
nami  obecny  pan  burmistrz  Zbigniew  Szaleniec,  pani  burmistrz  Beata  Zawiła,  pani  Skarbnik
Bogusława Tanhojzer, pani Justyna Lisowska, pani dyrektor MOPS Aneta Jóźwin-Rybska, witam
wszystkich Radnych. Tematem komisji jest Projekt budżetu na 2021 rok oraz Realizacja programów
profilaktycznych w 2021 roku,  opiniowanie materiałów sesyjnych i sprawy różne. Przechodzimy
do punktu pierwszego Projekt  budżetu  miasta  na 2022 rok.  Proszę o wprowadzenie do tematu
komisji.

Skarbnik-  projekt  budżetu  państwo  otrzymali  wczoraj,  dochody  budżetu  zaplanowane  w
wysokości 180 571 108,03 zł, dochody bieżące 136 011 676,03 zł, natomiast dochody majątkowe
44 559 432,00 zł. Dochody związane z realizacją zadań z zakresu administracji rządowej i innych
zadań zleconych gminie, które podlegają przekazaniu do budżetu państwa w wysokości 443 590,00
zł. Wydatki budżetu w wysokości 194 661 106,03 zł, z czego wydatki bieżące w wysokości 142
451 666,63 zł, wydatki majątkowe 52 209 440,00 zł. Rożnica między dochodami a wydatkami to
kwota 14 089 998,00 zł. Pokryty z przychodami z emisji obligacji w wysokości 7 650 008,00 zł
oraz przychody jednostek samorządu terytorialnego o których mowa w art. 217 ust.2 pkt. 6 ustawy
o finansach publicznych- 6 439 990,00 zł. Przychody budżetu 16 439 990,00 zł, rozchody wykup
obligacji i spłaty pożyczki to łącznie kwota 2 349 992,00 zł. W budżecie należało zabezpieczyć
środki związane ze szczególnymi dochodami z tytułu opłat za sprzedaż napojów alkoholowych oraz
wpływy  z  łączną  kwotą  1  050  000,00  zł,  wydatki  z  tego  tytułu  związane  są  z  programem
alkoholowym, dochody z opłat za gospodarowanie odpadami 10 970 192,00 zł wpływy i po stronie
wydatkowej zagospodarowanie systemu gospodarowania odpadami komunalnymi.. Z tytułu kar za
korzystanie ze środowiska kwota 10.000 zł, wydatki na to zadanie w wysokości 346 500,00 zł a jest
to wymiana systemu ogrzewania. Dochody i wydatki związane z zakresu administracji rządowej
dotacja  spada,  do maja będzie realizowane zadanie 500+ przez MOPS, od czerwca obsługa po
stronie ZUS. Jeśli chodzi o dochody własne łączna kwota 139 457 402,03 zł, bieżące dochody 94
897 970,03 zł., dochody majątkowe 44 559 432,00 zł, w tym spodziewamy się dotacji na projekty
finansowane z środków unijnych. Sprzedaż ze sprzedaży majątku na kwotę 28 000 000,00 zł. Z
tytuły  prawa  użytkowania  wieczystego  kwota  54  000,00  zł.  Otrzymaliśmy  promese  z  budżetu
państwa  na  finansowanie  kosztów  realizacji  inwestycji-  dofinansowanie  zadania  budowa  ul.
Ogrodowej.  Jeśli  chodzi  o  dochody  bieżące  to  największymi  źródłami  to  podatek  od
nieruchomości- 28 000 000,00 zł, otwiera się nowa hala. Zmiana ustawy o dochodach jednostek
samorządu terytorialnego spowodowała, że spadły nam dochody w podatku od osób fizycznych,
informacyjnie  w  stosunku  do  roku  2021  kwota  spada  o  15  500  000,00  zł.  Budżet  państwa
zrekompensował nam ten ubytek kwotą 6 000 000 zł.  Niestety dla gminy te środki muszą być
zaksięgowane w 2021 roku,  przyszłoroczny budżet  będzie  zaplanowany z  wyższym deficytem.
Zwykle przy projekcie budżetu nie planuje się, w tym roku nie wydamy tej kwoty 6 000 000 zł.. Na
sesji grudniowej wprowadzimy te dochody na ten rok. Wydatki bieżące na przyszły rok są ustalone
podobnie jak w tym roku, podnieśliśmy plan wydatków na dotacje GZM, wzrosty wynikające z
wpływu z opłat ze śmieci. Budżety jednostek są zaplanowane z bardzo skromnymi bądź żadnymi
podwyżkami. Powoduje to, że ten budżet jest bardzo skromny jeśli chodzi o stronę wydatkową.



Będzie  bardzo  ciężki  ten  budżet.  Rozliczenie  roku 2022 nastąpi  w roku 2024.  Budżet  bieżący
będziemy  musieli  zacisnąć  pasa  i  pilnować  wydatków  bieżących.  Budżet  inwestycyjny
zaplanowano kontynuacja zadania Postindustrialne Centrum Dziedzictwa Węglowego  kwota 10
690  000,00  zł,  zadanie  przesunięte  z  tego  roku  likwidacja  niskiej  emisji  w  budynkach
mieszkalnych-  4  200  000,00  zł,  remonty  i  budowę  dróg,  w  tym  ul.  Ogrodowa,Kilińskiego,
Bytomska, Niwa,Piaskowa, droga na Grabku- 16 819 440,00 zł  zakupy nieruchomości – 6 496
000,00 zł, doposażenie szkół i przedszkoli- 1 500 000,00 zł, wykonanie ekspozycji Cechowni- 1
000 000,00 zł, modernizacja budynku obsługi stadionu- 710 000,00 zł, remont stadionu CKS- 4 000
000,00  zł,  zabezpieczenie  spłat  zobowiązań  spółki  Wodociągi  basen-  860  000,00  zł,
dokapitalizowanie  spółki  Czeladzkie  Wodociągi-  180  000,00  zł.  Pozostałe  zadania  to
odszkodowania  za  grunty  pod  inwestycję  drogowe  ul.  Staropogońska,  Spacerowa,  Ogrodowa,
Będzińska- 254 000,00 zł, wniesienie wkładu do spółki CTBS- 1 500 000,00 zł, dotacja dla powiatu
na zadania z zakresu dróg powiatowych- 2 000 000,00 zł, zakup macierzy do serwerowni Urzędu-
200 000,00 zł, modernizacja hali MOSIR- 500 000,00 zł, rezerwa inwestycyjna- 1 000 000,00 zł.
Przychody- emisja  papierów wartościowych,  wolne środki z subwencji  uzupełniającej.  Rezerwy
budżetowe-  zarządzanie  kryzysowe 410  000,00  zł,  rezerwa  inwestycyjna,  rezerwa  ogólna-  311
000,00 zł.

Burmistrz- nasza kilkuletnia praca została zniszczona jedna ustawa.  Zabrano nam 15 000 000,00
zł,  zrekompensowano nam to kwotą 6 000 000,00 zł.  Rosną ceny gazu, prądu, paliw, najniższa
płaca. Znowu wpadliśmy w tą pułapkę. Ten Nowy Ład całkowicie zaburzył nam budżet. To będzie
bardzo trudny rok ten i następny. Jeżeli będzie inflacja w takim tempie jak teraz to wszystko nam
będzie  zjadało.  Będzie  presja  płacowa.  Staramy  się  nie  zahamować  inwestycji.  Mamy  bardzo
ambitne  plany  jeśli  chodzi  o  dochody  majątkowe.  Z  niektórych  inwestycji  musieliśmy
zrezygnować.  Do  remontu  drogi  Ogrodowej  musimy  dołożyć  6  000  000,00  zł,  które  miałem
zaplanowane  na  inne  inwestycje.  Łącznie  52  000  000,00  zł  mamy  przeznaczone  na  wydatki
majątkowe. Trzeba dalej walczyć aby te dochody podnosić. Dzisiaj wróciłem z Sejmiku Śląskiego,
gdzie był ranking miast, Czeladź zajęła 4 miejsce dla miast powyżej 20.000 mieszkańców. Na 1
miejscu  Tarnowskie  Góry.  Byłem  dumny,  że  przy  ponad  100  włodarzy  wywołali  Czeladź.  Te
pieniądze są w większości dotacji. Cieszmy się z tego sukcesu tegorocznego. 

J.Wcisło- dziękuje bardzo, jeżeli są pytania to bardzo proszę. Przechodzimy do punktu drugiego
czyli  opiniowanie  projektów  uchwał.  Projekt  Nr  124  w  sprawie   szczegółowych  warunków
przyznawania  i ustalania  odpłatności  za  usługi  opiekuńcze  i  specjalistyczne  usługi  opiekuńcze,
z wyłączeniem specjalistycznych usług opiekuńczych dla osób z zaburzeniami psychicznymi oraz
szczegółowych warunków częściowego lub całkowitego zwalniania od opłat, jak również trybu ich
pobierania.

A.Jóźwin-Rybska-  co  roku  przedstawiam  Państwu  nowe  stawki,  które  wynikają  z
przeprowadzonego przetargu. W tym roku obowiązywała stawka 22,55 zł. Po przetargu na przyszły
rok jest to 24,80 zł za godzinę usług opiekuńczych, po przetargu to wzrost o 2, 25 zł. Przekłada się
to na tabele,  dochód klienta,  który wynika z rozporządzenia Rady Ministrów pozostaje  na tym
samym poziomie. Jeżeli osoba samotna posiada 1051 zł to ma usługi bezpłatne, jeżeli ma od 100 do
150% tej kwoty to usługi ma w granicach 5% czyli 1,24 zł za godzinę, od 150 do 200% kryterium
dochodowego  co  stanowi  1402  zł  to  płaci  15%  czyli  3,72  zł,  od  200  do  250  %  kryterium
dochodowego to 1752 zł netto płaci 25% czyli  do  zapłaty za godzinę 6,20 zł. Od 250 do 300%



kryterium dochodowego 2103 zł, Godzina wynosi 40% czyli 9, 92 zł, oraz od  300% do 350% to
jest 14,88 zł za godzinę, powyżej 350% do 400% kryterium dochodowego to 19,84 zł za godzinę,
powyżej 400% kryterium to płaci 100% czyli 24,80 zł za godzinę. za wyjątkiem specjalistycznych
usług to zadanie jest dotowane z środków rządowych. Stawka musi być oceniona. Nie patrzymy
teraz na najtańszą firmę tylko na rzetelność firmy, a szczególnie na czas reakcji. Czas reakcji nie
musi  osoba  czekać  dzień,  tylko  reakcja  jest  w  ciągu  4h.  Taka  uchwala  jest  aktem  prawa
miejscowego, czyli jest ogłaszana w Dzienniku Urzędowym i wchodzi 14 dni od dnia ogłoszenia.
Zmieniają się tylko stawki. 

J.Wcisło- Przystępujemy do głosowania Projekt Nr 124

Głosowanie: 

za-6

przeciw-0

wstrz- 0

ilość Radnych w komisji: 6 

ilość Radnych podczas głosowania: 6

Projekt zaopiniowano pozytywnie.

J.Wcisło-  Projekt  Nr  126 w  sprawie przyjęcia  "Programu  profilaktyki  zdrowotnej  z  zakresu

szczepień przeciwko grypie sezonowej jako profilaktyka zachorowań w populacji  mieszkańców

Czeladzi w wieku 65 lat i więcej"

J.Lisowska-  chcielibyśmy podjąć  tą  uchwałę  ze  względu również  na  pandemię.  Musimy mieć

pozytywną opinię Agencji, która akceptuje takie działania profilaktyczne w mieście. Do tej pory nie

mieliśmy takiej uchwały. Może objąć ta uchwała na koniec października osób w wieku 65 i więcej

lat mamy 7233 osoby. Aby zaszczepić naszą populację, aby ten program miał cel i sens działania po

rozstrzygnięciu  konkursu  na  realizatora  tego  zadania  należałoby  zaszczepić  15%  populacji.

Określając wiek 65 lat i więcej mogłoby by być osoby do 74 roku życia, ponieważ osoby po 75

roku życia mają darmowe te szczepionki. Po przyjęciu tego programu, musimy ogłosić konkurs.

Będziemy prowadzić zapisy osób. 

Ł.Wesołowoski- wiemy ile mamy tych osób między 65 a 74?

J.Lisowska- to jest liczba 7233 osoby 65 i więcej, do 74 roku życia nie mamy ponieważ nie zostało
to sprawdzone. 

Ł.Wesołowoski- to nas tylko obchodzą osoby do 74 roku życia. 



J.Lisowska- jak przyjdą osoby powyżej 75 roku życia to mają za darmo. Na następną komisję
sprawdzę dokładną liczbę.

B.Marcinkowska- czy te szczepionki przeciw covidowe i grypowe się nie wykluczają?

J.Lisowska- składy tych szczepionek są zupełne inne. 

Głosowanie: 

za-6

przeciw-0

wstrz- 0

ilość Radnych w komisji: 6 

ilość Radnych podczas głosowania: 6

Projekt zaopiniowano pozytywnie.

J.Wcisło- Projekt Nr 127 w sprawie przyjęcia "Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania

Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii dla Miasta Czeladź na rok 2022"

J.Lisowska-  program  jest  przyjmowany  co  roku.  W tym  roku  łączymy  2  programy  Gminny

Program  Profilaktyki  i Rozwiązywania  Problemów  Alkoholowych  oraz  Przeciwdziałania

Narkomani, ponieważ są tożsame budżetowo i zadaniowo. Gminny Program Profilaktyki środki są

zabezpieczone  z  wpływów kapslowych.  Realizowany  jest  przez  ościenne  jednostki  jak  MOPS,

placówki  oświatowe,  Poradnię  Alkoholową,  wydział.  Profilaktyka  uniwersalna  skierowana  do

całości społeczeństwa niezależnie czy ktoś ma problem, selektywna do grupy zwiększonego ryzyka,

wskazująca dla osób zdiagnozowanych. Zakres działań jest bardzo szeroki. 

J.Wcisło- Czy macie państwo pytania?Przystępujemy do zaopiniowania Projektu Nr 127

Głosowanie: 

za- 6

przeciw-0

wstrz- 0

ilość Radnych w komisji: 6 

ilość Radnych podczas głosowania: 6



Projekt zaopiniowano pozytywnie.

J.Wcisło-  Projekt  Nr  128 w  sprawie  uchwalenia  „Programu  współpracy  Miasta  Czeladź

z organizacjami  pozarządowymi oraz podmiotami,  o których mowa w art. 3 ust. 3 ustawy z dnia

24 kwietnia 2003 roku o działalności pożytku publicznego i o wolontariacie, na rok 2022”.

J.Lisowska-  program uchwalany jest co roku, wynika  z ustawy do 30 listopada należy go podjąć.

Określone są zadania priorytetowe nacisk jest na zadania z dziedziny pomocy społecznej, działania

przeciw uzależnieniom i patologiom, w zakresie nauki i szkolnictwa wyższego, kultury i sportu,

działania  na  rzecz  organizacji  pozarządowe-  realizacje  programów wspierających stowarzyszeń.

Środki zabezpieczone są na każde z tych działań, ogłaszamy konkursy na każdą dziedzinę, która

jest wpisana w program. Program trwa rok. 

Ł.Wesołowski- czy ten budżet się zwiększył?

J.Lisowska-  jeśli  chodzi  o  zadania  priorytetowe  to  budżet  raczej  utrzymujemy  na  podobnym

poziomie. Na zadania sportowe jest wyższa kwota. Są również zadania, gdzie działa tylko jedno

stowarzyszenie w dane sferze. Kwoty są adekwatne jak realizowane są zadania w roku bieżącym 

B.Strzelecka- ile mamy aktywnych stowarzyszeń działających na terenie miasta?

J.Lisowska- tych na papierze jest ich 75, tak naprawdę nie prowadzimy rejestru ponieważ to nie

jest nasze zadanie. U nas aktywnych stowarzyszeń, które pobierają dotacje, realizują z nami zadania

to jest ok 30 stowarzyszeń. 

J.Wcisło- Przystępujemy do zaopiniowania Projektu Nr 128

Głosowanie: 

za- 6

przeciw-0

wstrz- 0

ilość Radnych w komisji: 6 

ilość Radnych podczas głosowania: 6



Projekt zaopiniowano pozytywnie.

J.Wcisło- czy pakiety covidowe są jeszcze dostępne?

J.Lisowska- tak, około 50 pakietów jeszcze mamy. Teraz dużo osób  zapisało się nam do systemu

sms. 

B.Strzelecka- czy mamy wiedzę ile osób się zaszczepiło w Czeladzi?

B.Zawiła- dwiema dawkami 18 000 osób, jedną dawką 18 485 osób , 62 % stanowi całej populacji

miasta. W statystykach na gov.pl jest informacja o 58%, ale tam zawyżyli nam liczbę mieszkańców.

Mamy akcję promocyjną, na każdej imprezie są punkty szczepień.

J.Lisowska- mobilny punkt szczepień 10 listopada, był od 10 do 14  i zaszczepiło się 2 osoby. 

B.Zawiła-  są  placówki  oświatowe,  że  100%  pracowników  jest  zaszczepionych  np.  SP5.

Mieszkańcy niestety nie mają tej świadomości. 

Z.Panek- trzeba ogłosić lockdown dla niezaszczepionych mieszkańców jak zrobili w Austrii. 

B.Zawiuła- Panie Radny my nic nie możemy, musimy się przystosować do tego co rząd nam każe. 

J.Wcisło- przejeździmy do punktu Realizacja programów profilaktycznych w 2021 roku.

J.Lisowska- realizacja programów profilaktycznych, chodzi o zapobieganie i leczenie. Profilaktyka

zdrowotna i profilaktyka społeczna czyli wszystkie działania aby zapobiegać skutkom patologii.

Realizowane  są  z  Gminnym Programem Profilaktyki,  Programem Przeciwdziałania  przemocy i

narkomani. W tym roku udało się zrealizować badania zaćmy, spirometrie, mammobusy, grupowe

wsparcia psychologiczne dla seniorów. Udział w ogólnopolskim programie profilaktyki czerniaka

dla klas 7-8. Program profilaktyki raka jelita grubego, organizatorem były Tarnowskie Góry. 11.09

dni  integracji  międzypokoleniowej  był  zorganizowany  festyn  zdrowia,  był  punkt  szczepień-

skorzystały tylko 4 osoby. Wydział w ramach profilaktyki zdrowotnej  jesteśmy koordynatorami

programu  sczepień.  Profilaktyka  społeczna-  zajęcia  pozalekcyjne  przy  sp  3  i  sp7.  Kupujemy

materiały  profilaktyki  narkomani  i  alkoholu.  Bierzemy  udział  w  kampanii  Trzeźwy  Umysł.

Kładziemy nacisk na programy organizowane przez Państwową Agencję – program profilaktyczny

Debata.  Działalność  PIK-  w  kamienicy  Konarzewskich,  mamy  tam  specjalistów-  przemoc,

psychoterapeuta, porady prawne, psycholog. Działania profilaktyczne są realizowane również przez

stowarzyszenia, które biorą udział w naszych konkursach. 



J.Wcisło- czy zwiększyła się liczba osób, która korzysta z PIK?

J.Lisowska- nie zwiększyła się ta liczba

J.Wcisło- czy w profilaktyce raka jelita grubego wiemy ile osób z tego korzystało?

J.Lisowska- chcieliśmy uzyskać taka informacje, ale oni nie prowadzili statystyk co do miejsca

zamieszkania osoby, która korzystała z tych badań.

J.Wcisło- czy stypendia dla młodzieży?

J.Lisowska- jeżeli chodzi o samą uchwale, będzie ona zmieniana, jeśli chodzi o terminy składania

winsoków,  nie  będziemy  rozszerzać  wachlarza  dyscyplin,  natomiast  w  budżecie  miasta  mam

paragraf na nagrody sportowe inne niż określone w uchwale. Będzie stworzony regulamin i osoby,

które zdobywają nagrody to będą im przyznawane nagrody rzeczowe. 

J.Wcisło- czy to przypada wszystkim zawodnikom co już teraz maja osiągnięcia?

J.Lisowska- teraz będziemy składać wnioski 2 razy w roku, jeśli chodzi o regulamin to będzie

obowiązywał od nowego roku, będą przyznane nagrody rzeczowe za osiągnięcia z tego roku 

J.Wcisło-  Zamykam posiedzenie Komisji Polityki Społecznej, Zdrowia i Bezpieczeństwa. 

Protokołowała     Przewodnicząca

Janina Wcisło

Milena Kubasik- Janicka               
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